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Vita 
a felvételi 
vizsgák rendszeréről 

1 

A Szegedi Egyetem május 23-i számár 
han vitaindító cikket közölt a felsőokta-
tási intézmények felvételi vizsgarendsze-
rének problémáiról. Orvosegyetemünk 
két oktatójának: dr. Kiszely György pro-
fesszornak, a Biológiai Intézet igazgató-
jának és dr Marton Györgynek, az Ideg-
Elmeklinika adjunktusának hozzászólásait 
adjuk közre a felvételi rendszer sok gon-
dot okozó kérdéseiről. 

Aranygyűrűs doktorok 

Dr. Kiszely György egyetemi tanár 
SZOTE Biológiai Intézete 

A felvételi vizsgákról fo-
lyó vitát általában, és itt, az 
egyetemi lap hasábjain is in-
dokoltnak, szükségesnek lá-
tom. A felvételre pályázók 
„válogatásában" évek óta 
résztveszek, s közvetve, vagy 
közvetlen találkozom mind-
azokkal a problémákkal, ame-
lyek a középiskolát végzett 
fiataloknak a felsőoktatás ú j 
normákat, magasabb felké-
szültségi szintet, felnőttebb 
magatartást, önállóságot és 
fegyelmezettséget kívánó vi-
szonyaira való felkészítése te-
rén újra , meg ú j ra fölme-
rülnek. A felvételi vizsgák 
problematikája Végsősoron 
oktatási rendszerünk e mind-
máig megoldatlan kérdésé-
nek is vetülete. 

Szükséges-e 
a felvéteti vizsga, 
vagy nem? 

Én a kérdésre igennel vála-
szolok. Pontosabban: szerin-
tem az egyetemi és főiskolai 
felvételi vizsgák, sajnos, 
szükségesek 

A felvételre jelentkezők 
felkészültsége, tudása rend-
kívül vegyes képet mu ta t 
Ahány iskolából, gimnázium-
bél jönnek, szinte annyiféle 
tudásbeli szint. Aztán itt 
van a „túljelentkezés" örök 
gondja. Bár az utóbbi kév év-
ben kevesebb, még így is 3— 
4-szerese a jelenkezők szá-
ma a felvételi keretszámnak. 
Idné például több mint 600 
jelentkező közül kell kivá-
lasztanunk a Szegedi Orvos-
tudományi Egyetem 180 ú j 
elsőéves hallgatóját A válo-
gatás, a felvételiztetés tehát 
cbjektiv kényszerűség min-
denekelőtt. 

De szükséges, sajnos az-
ért is, mert a középiskolák, 
annak dacára, hogy 4 év 
alatt módjuk van pontos ké-
pet formálni a tanulók sze-
mélyiségéről, képességeiről, 
jelleméről épp úgy, mint tu-
dásáról nem vállalják több-
ségükben a minősítés erköl-
csi felelősségét, kényelmes-
ségből, vagy képmutató álhu-
manizmusból még annyira 
sem, hogy a felvételi kérel-
mekhez csatolt jellemzésben 
általánosságok helyett tár-
gyilagos személyiségrajzot 
adjanak a jelentkező fiata-
lokról. 
A felvételinek 
milyen feladatai 
vannak? 

Az előbbiekből következik, 
hogy a felvételi viszgákra és 
a vizsgáztatókra hárul ilyen-
formán a szelektálás felelős-

Félszáz képből ren-
dezték meg Nyitrán a 
Szegedi Tanárképző Fő-
iskola rajzszakos hall-
gatóinak képzőművésze-
ti kiállítását viszonozva 
a nyitraiak szegedi ven-
dégkiállítását. A meg-
nyitóra Nagy Antalnak, 
a KISZ főiskolai titká-
rának vezetésével i f jú-
sági kü'döttség látoga-
tott el május végén a 
testvénntézménybe. Há-
rom napos ott tartózko-
dásuk alatt a főt&kolai 
küldöttség tagjai bará-
ti beszélgetést folytat-
tak a nyitrai ifjúsági 
szervezet vezetőivel a 
két intézmény ifjúsága 
közötti kapcsolatok szo-
rosabbra fonásának le-
hetőségeiről. 

sége. S ez gondosságra és 
körültekintésre, sokoldalú, 
megfontolt mérlegelésre, ob-
jektív és hiteles döntések ki-
mondására kell, hogy köte-
lezzen minden felvételi bi-
zottságot 

Szerintem az elért pont-
szám csak kiindulási alap le-
het az értékelésben. Minden 
pontozási rendszer, bármeny-
nyire differenciált is, végső-
soron mechanisztikus, csak 
mennyiségi különbségeket ál-
lapít meg. Itt pedig sokkal 
többről van szó. Egyébként 
is a középiskolákból hozott 
pontszámok valóságos érté-
ke épp úgy relatív, mint a 
jelentkezők tudásbeli szint-
je. 

A felvételi jegyzőkönyvbe 
tehát ne csak az elért pont-
szám kerüljön be, hanem ami 
ennél sokkal fontosabb, a je-
lölt személyiségéről a felvételi 
alapján előrajzolódó, talán 
vázlatos, de a pontszámok-
nál az illető fellépéséről, in-
telligenciájáról, beszédkész-
ségéről, modoráról, általános 
tájékozottságáról, életszem-
léletéről, politikai nézeteiről 
többet moridó véleményezés. 
S közelítő, vagy azonos 
pontszámok esetén a részle-
tes véleményben foglaltak 
döntsék el a jelölt felvételét, 
vagy elutasítását. 

Hogyan lehetne 
tovább Javítani 
a felvételiztetés módszereit? 

A felvételiztetés, vagy leg-
alább is a felvételire való 
felkészítést tudatosan és 
szisztematikusan végezni 
kellene az érettségire való 
felkészüléssel párhuzamosan 
már a középiskola utolsó 
osztályában. Nemcsak arra 
gondolok itt, hogy igazán in-
dokolt lenne, ha az orvosi 
és gyógyszerész; pályára ké-
szülök latinból és biológiá-
ból is érettségiznének ha-
nem mindenek előtt arra, 
hogy — s néhány középis-
kolában már csinálják ezt — 
a tanulók megismerjék az 
ónálló tanulásnak, a prakti-
kus jegyzetkészítésnek, a 
megtanult ismeretanyag ön-
álló alkalmazásának mód-
szereit s így könnyebben fel 
tudjanak készülni a válasz-
tott pálya szaktárgyaiból Is 
— szintén önállóan — a fel-
vételire. 

A felvételi vizsgák sziszr-
témája intézményenként más 
és más, sőt, sokszor máskent 
vizsgáztat az egyik felvételi 
bizottság, mint a másik egy 
adott intézményen belül ls. 
Az viszont elemi törvény 
kell legyes, hogy az egy je-
löltre jutó 1 órát tartalma-
san töltse ki a felvételi, tar-
talmasan és lelkiismeretesen 
foglalkozzanak a felvételizte-
tek minden jelölttel. Van, 
ahol gépesíteni próbálják a 
felvételi vizsgáztatást más-
utt a feleletválogatós rend-
szert alkalmazzék. Jónak és 
eredményesnek bizonyult ná-
lunk is az ún. „sokkérdéses" 
szisztéma alkalmazása is. Én 
úgy gondolom, hogy önma-
gában egyik módszer sem 
elég A helyes vélemény ki-
formálásához. olyan, kombi-
nált vizsgáztatási rendszer 
szükséges, melynek segítsé-
gév-e! kialakulhat az értéke-
lésben a jelölt személyiségé-
nek objektív képe, az or-
vos1 pályára való alkalmas-
ságának, vagy alkalmatlan-
ságának eldöntéséhez nélkü-
lözhetetlen emberi tulajdon-
ságai pontos, hiteles jellem-
zésével. 

Dr. Pólay inna Dr. Szvétek Ágnes 
— Imádom a bőrgyógyászatot. Hallga-

tó koromban két évet dolgoztam a bőr-
gyógyászati kllnkán mint diákköri tag. 
Napi három-négy órát töltöttem itt: 
foglalkoztam a betegekkel, megismer-
kedtem a laboratóriumi, kutató munká-
val és módszereivel. Azóta is a gombás 
bőrbetegségeket vizsgálom. Simon pro-
fesszor minden segítséget megadott a 
tudományos munkában. Tudományos 
pályám jelentős állomásának érzem, 
hogy első előadásomat tavaly nyáron a 
Rávnay-vándorgyűlésen, az ország bőr-
gyógyászainak 6zíne-java előtt megtart-
hattam. Még ugyanezen év őszén a po-
zsonyi nemzetközi mvkológiai kongresz-
szuson, amelyen a világ minden részé-
ről egybegyűltek a nemzetközi hírű my-
kológusok, „A keratinophyl gombák a 
talajban" címmel olvastam fel német 
nyelven dolgozatomat. Azóta a szabadkai 
Balkáni Dermatológiai Konferencián is 
ismertettem kutatásaim egy részét. 

Közben festegettem is. Az orvosegye-
tem tárlatain mindig kiállítottam. 

ötödéven kislányom született, Ágnes, 
össze kellett egyeztetnem a vele való 
törődést-foglalkozást, a házi munkát és 
a tanulást. Nálunk nem lehet mindent 
a memóriára bízni, ezért a legtöbb és 
számomra különösen fontos tantárgy-
ból rendszeresen készültem. Egyébként 
én is inkább a vizsgaidőszakban tanuló 
típus vagyok. Körülbelül harmadévtől 
már tudatosan törekedtem arra, hogy 
elérjem az aranygyűrűs doktori kitünte-
tést. 

Dolgozni mégis sokkal jobban szere-
tek. Elfogadták egy cikkemet bőrgyó-
gyászati folyóiratunkban, a Bőrgyógyá-
szati és Venerológiai Szemlében. 

Pólay Anna júliusban lesz 25 éves. 

Szvétek Ágnes 1942 szeptember 20-án 
született Kalocsán. 

— Ugyanitt érettségiztem, a leány-
gimnáziumban. Mindig érdekelt — 
apám példájának hatására — a bírói 
munkakör. A bíróságra szerettem volna 
kerülni. Az egyetemen különösen a 
polgári joghoz vonzódtam. Ebben a di-
ákkörben dolgoztam, és egy évig titká-
ra is vol tam Kétségtelen, hogy a diák-
köri megbeszélések, viták hozzásegítet-
tek a szakdolgozatom végleges kidolgo-
zásához. A disszertációmat „Együttmű-
ködés a szocialista polgári jogban" cím-
mel írtam meg. 

Szerencsére ez az érdeklődés nem vált 
kizárólagossá. Túlzásba nem vittem, de 
évközben is nézegettem a tananyagot. 
Elég könnyen tanulok, szóval gyorsan, 
viszonylag rövid idő alatt. Az első két 
év sikerült. Harmadiktól már megsze-
rezhetónek tűnt ez a kitüntetés. Ezer 
forintos népköztársasági ösztöndíjas vol-
tam, ami jelentősen megkönnyítette a 
dolgomat. Persze, szerencse is kellett. 
Különösképpen ahhoz, hogy esetenként 
ne csak jó, hanem szép felelet is kere-
kedjen. Előfordult már, hogy a vizsga 
után én magam éreztem: kaphattam 
volna olyan tételt, amelyet nem tudok 
jelesre. De hát azt hiszem, ez természe-
tes. Rettentő ideges voltam minden szá-
monkérés előtt. Sokszor éreztem úgy 
ilyenkor, hogy nem tudok semmit. Ám 
a kérdés elhangzása után nem izgultam 
többé. Akkor már elmúlt. Mondanom 
sem kell, hogy a, végén, az államvizs-
gán volt a legnagyobb a tét. 

Tavaly a bíróságon megkezdtem én is 
fogalmazói működésemet. A bírói vizs-
gáig még egy évem van. De ezen a vizs-
gán már nem osztályzatokat, hanem mi-
nősítést kapunk. Persze jó lenne, ha ez 
is szépen sikerülne, — „jelesre". 

Dr. Marton György egyetemi adjunktus 
Szegedi Orvostudományi Egyetem, Ideg-Elmektinika 

A felvételi vizsgarendszer 
problémái évek óta különö-
sen foglalkoztatnak bennün-
ket. Orvosegyetemről lévén 
szó, nekünk olyan jelölteket 
kell fölvennünk, akik a kel-
lően magas szintű tárgyi 
tudás mellett alkatilag s 
személyiségük más tulajdon-
ságai alapján is alkalmasak 
az orvosi pályára. Azon túl, 
hogy a középiskolákból kül-
dött jellemzések semmit-
mondó, stereotíp szövegeket 
tartalmaznak többnyire, fo-
kozza a nehézségeinket s 
egyúttal felelősségünket is a 
felvételi keresztszámhoz vi-
szonyítva 3-szoros túljelent-
kezés. valamint a felvételi 
vizsga jelenlegi rendszerével 
kapcsolatos problémák is. 
Ezek a gondok — amiket a 
közelmúltban megvitatott az 
egyetemi p árt-végrehajtóbi-
zottság is — késztetik egye-
temünk oktatóit, elsősorban 
a felvételi bizottságok mun-
kájában közvetlenül részt-
vevőket arra, hogy a felvé-
teliztetés objektivitását, hi-
telét erősítő új módszereken 
töprengjenek, s ilyeneket ki-
próbáljanak. 

Egybehangzó az a vélemé-
nyünk hogy a középiskolá-
ból hozott pontszámokat 
gyakorlatilag nem lehet 
mérvadóknak tekinteni. Van-
nak olyan gimnáziumok, 
ahol a kitűnő tanuló keve-
sebbet tud, mint egy másik-
ban a küzeyes. Különösen 

kisebb városok, nagyközsé-
gek gimnáziumaiból (Mező-
hegyes , Szarvas, Kunszent-
márton, Tiszaföldvár, Szeg-
halom) kapunk évről-évre 
feltűnően gyönge felkészült-
ségű jelölteket. Marad te-
hát a felvételi s az ott szer-
zett tapasztalatok a megíté-
léshez. Hogyan tehetjük 
még megalapozottabbá ezt a 
megítélést? 

A Szegedi Orvostudomá-
nyi Egyetemen az idei fel-
vételi vizsgákon az eddigi-
nél nagyobb gondot szeret-
nénk fordítani a jelöltek 
személyiségének minél tel-
jesebb megismerésére. Amel-
lett, hogy a tárgyi tudásról 
is sokoldalúbban kívánunk 
meggyőződni (a „sokkérdé-
ses módszer" következete-
sebb alkalmazásával) eset-
leg bizonyos teszt-próbákat 
is alkalmazunk a felvételi-
zők politikai-világnézeti 
meggyőződésének, emberi 
tulajdonságainak, intelligen-
ciájának, tájékozottságának, 
általános műveltségének 
pontosabb megismerése ér-
dekében. 

Szakítani szeretnénk a ko-
rábbi mechanikus és merev 
„pontszámláló" gyakorlattal 
is. A felvételi bizottságok-
nak minden jelöltről szemé-
lyiségrajzz^l kiegészített vé-
leményezést kell készíteniök 
(kidolgoztuk a felvételi bi-
zottságok számára egy ilyen-
féle véleményezés sémáját), 

s nem feltétlenül cz elért 
pontszárriok alapján kerülné-
nek be aztán az egyetemre 
a felvettek, hanem nagymér-
tékben figyelembe venné',i*; 
a véleményezésben foglalt 
megállapításokat, a jelölt 
magatartásának, politikai né-
zeteinek, alkati adottságai-
nak jellemzését is. Végül a 
felvételi vizsgák során — 
ennek szükségességére az 
egyetemi hallgatókkal való 
foglalkozás során szerzett 
rossz tapasztalatok figyel-
meztetnek — képet szeret-
nénk a jövőben alkotni a 
jelöltek manuális készségei-
ről, ami az orvosi pályán 
fontos, bizonyos szakokon 
pedig alapvető követelmény. 
Annak a javaslatnak a meg-
valósítását is helyesnek tar-
tom, hogy a felvételi bizott-
ságok az első év végén kéz-
hez kapják az általuk fel-
vett hallgatók vizsgaered-
ményeit, s így is meggyő-
ződhessenek döntésük he-
lyes, vagy esetleg helytelen 
voltáról. 

Végülis azonban, azt gon-
dolom, az igazán célraveze-
tő megoldást a középiskolák 
felelősségének növelése, sze-
repük megerősítése a to-
vábbtanulásra javasolandó 
fiatalok kiválasztásában hoz-
hat ja meg csupán. 

A tudományos élet 
időszerű kérdéseiről 
rendezett konferenciát 
a Magyar Szocialista 
Munkáspárt Csongrád 
megyei és Szeged váro-
si Bizottsága. A konfe-
renciát tegnap délelőtt 
9 órai kezdettel a Tisza 
Szálló koncerttermében 
tartották s a megye és 
Szeged tudományos éle-
tének szervezettségével, 
a gazdaságirányítás re-
formjából adódó fela-
datokkal kapcsolatos 
kérdéseket vitattak 
meg. A konferencia ese-
ményeinek részletes is-
mertetése lapunk kö-
vetkező, június 23-i szá-
mában jelenik meg. 

X. Magyar-Cseszlo-
vák Jogtörténeti Kon-
ferencia. Május utol-
só hetében Budapes-
ten rendezték meg a 
magyar és cseszlovák 
jogtörténészek hagyo-
mányos találkozóját és 
közös konferenciáját. 
A. X. Konferencia té-
mája — „Az utolsó 
száz év polgári jogi 
fejlődése Közép-Euró-
pában" — más országok-
oól, Ausztriából, Jugosz-
láviából, Bulgáriából, 
NDK-ból és NSZK-
ból is számos erdeklődő 
szakembert vonzott Bu-
dapestre. A konferenci-
án résztvett tudomány-
egyetemünk jogi kará-
nak több oktatója is. 
Közülük dr. Tóth Ár-
)ád adjunktus „A 
láborus jog néhány 
tulajdonkorlátozó ren-
delkezése a dualizmus 
korában" címmel olva-
sott fel korreferátumot. 
Az évente megrende-
zésre kerülő konferen-
ciát jövőre Prágában, 
két év múlva pedig 
Szegeden rendezik meg. 

Orvosegyetemi kül-
döttség utazik az NDK-
ba, hogy részt vegyen a 
halle-wittenbergi Luther 
Márton Egyetem júniusi 
jubileumi ünnepségein. 
Áz orvostudományi 
egyetem képviselői dr. 
Szontágh Ferenc egyete-
mi tanár, orvoskari dé-
kán vezetésével látogat-
nak el a klinikai oktatás 
bevezetésének 250. év-
fordulóját ünneplő 
testvéregyetemre. 

A halle-wittenbergi 
egyetem másik, június 
18—24-e között lebonyo-
lítandó ünnepségsoroza-
tára dr. Julesz Miklós 
Kossuth díjas egyetemi 
tanár, az I. számú Bel-
gyógyászati Klinika 
igazgatója kapott meg-
hívást. A Szegedi Or-
vostudományi Egyetem 
professzorát aki a né-
met egyetemi ünnepsé-
gek alkalmával Steroi-
dok az emberi bőrben 
és szőrzetben címmel 
előadást is tart kliniká-
jának legújabb kutatá-
si eredményeiről, az 
egyetem százötven éves 
jubileumának ünnepén 
a Luther Márton Egye-
tem díszdoktorává avat-
ják majd. 

A Ságvári Endre 
Gyakorló Gimnázium 
diákjai ismét jól szere-
peltek a gyulai Erkel 
Ferenc diákünnepsége-
ken. a gimnázium száz-
tizennyolc tanulója vett 
részt a május végi ese-
ménysorozaton, á rad j ' 
a hagyományoknak 
megfelelően idén is ma-
gas színvonalú vo l t A 
gyakorló gimnázium di-
ákjai az országrész 'eg-
jobb középiskolás szava-
lóinak, irodalmárainak, 
ének és zenekarainak 
irodalmi színpadainak 
nemes versenyén három 
arany, öt ezüst és tíz 
bronzérmet nyer tek 

Bélyeggyűjtő kört ala-
kítottak április 25-én a 
Liliom utcai KISZ klub-
ban a JATE fi'atelistái. 
A máris húsz tagot 
számláló csoport elnöke 
Wagner Péter lett. ösz-
szejöveteleiket minden 
szerdán este 8 órakor 
tar t ják a klubban. 


